
Generalforsamling i Science Museernes Venner
med ledsager til museerne og 
til medlemsarrangementer, 
10 % rabat i museumsbutik
kerne og fortsat Stenomusen 
tilsendt i papirudgave.

Det har været museets øn
ske, at beholdningen af bøger 
skal reduceres. Nogle udgi
velser har ligget længe uden 
det store salg, og da museet 
har pladsudfordringer, er be
holdningen også sidste år re
duceret med knapt 1000 ek
semplarer svarende til ca. 
15 % af beholdningen. En 
oversigt over foreningens 
publika tioner kan findes på 
Science Museernes hjem
meside.

Stenomusen udgives i sam
arbejde med museerne, hvor 
museumsmedarbejdere står 
for redigering og opsætning, 
mens bestyrelsen medvirker i 
korrekturlæsning. Der arbej
des på at strømline arbejdet 
hermed, så museet kan spare 
ressourcer. Det er stadig hen
sigten at udsende en trykt ud
gave, som bekostes af for
eningen. 

En gruppe af foreningens 
medlemmer er meget aktive i 
forbindelse med museernes 
feriearrangementer for børn, 
som er meget afhængige af 
disse frivilliges indsats. 
Måske er der flere, som har 

Onsdag 20. marts 2024 
blev der afholdt ordinær 
 generalforsamling i Vækst
husene.

Der var 14 fremmødte inkl. 
bestyrelsen.

1. Valg af dirigent
Per Christiansen blev valgt, 
takkede for valget og konsta
terede at generalforsamlingen 
var lovligt indvarslet.

2. Beretning om forenin-
gens virksomhed 
Formanden fremlagde beret
ningen på bestyrelsens vegne:

Bestyrelsessammen sæt
ningen med 2 medlemmer 
udpeget af Science Museerne, 
3 generalforsamlingsvalgte 
medlemmer samt 2 ligeledes 
generalforsamlingsvalgte 
suppleanter, som traditionelt 
deltager i bestyrelsesmøder
ne, har fungeret rigtig fint og 
betydet, at bestyrelsen er 
kommet tættere på arbejdet i 
museerne, ligesom det er prak
tisk i mange sammenhænge.

I arbejdet med at gøre for
eningen mere attraktiv for bå
de gamle og nye medlemmer 
har bestyrelsen taget initiativ 
til medlemskomsammener 
bl.a. med korte foredrag af 
unge formidlere.

Der har indtil nu været af
holdt 3 arrangementer fordelt 
på de 3 lokationer – Steno 
Museet, Væksthusene og Ole 
Rømer Observatoriet – hvor
af især det sidste var var godt 
besøgt med mange nye ansig
ter. Det er målet at fortsætte 
med 2 arrangementer om året 
i håbet om at skabe mere liv 
omkring foreningen.

Medlemsudviklingen har 
udvist et over årene svagt fal
dende medlemstal med en sti
gende gennemsnits alder. Dog 
har en god aftale med muse
erne om at betale medlem
skab for ansatte rundvisere 
betydet en lille vækst i med
lemstallet. Målet er, at disse 
kan engageres som aktive 
medlemmer også fremover.

En af foreningens aktivite
ter har været bogudgivelser. I 
år er netop udkommet Knud 
Erik Sørensens Hor ror Vacui 
– Pascal og frygten for det 
tomme rum, som bliver årets 
boggave. Der er desuden tan
ker om en publika tion om 
Væksthusene, men ellers er 
der ikke bud på nye titler. 

Det betyder, at der ikke 
nødvendigvis bliver en bog
gave hvert år. Det vil dog sta
dig være attraktivt at  være 
medlem af Science Muse
ernes Venner: Gratis adgang 
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lyst til at deltage – og få man
ge gode oplevelser?

Til slut gratulerede for
mand en med, at det 25. marts 
var 30 år siden Steno Museet 
slog dørene op for publikum.

Fra forsamlingen blev der 
udtrykt frygt for at forenin
gens bøger bare blev smidt 
væk – de kunne i stedet for
æres væk. Formand en forsik
rede, at det netop er, hvad 
man forsøger at gøre – f.eks. 
til forfatterne og ved relevan
te arrangementer – og lovede, 
at de ikke ville blive brændt.

Som en ide til, hvor bøg er
ne kunne give stor glæde, 
nævntes de mange steder, 
hvor til Offentlige Foredrag i 
Naturvidenskab bliver 
streamet. 

Beretningen blev herefter 
godkendt.

3. Det reviderede regnskab
forelægges
Kassereren fremlagde regn
skabet med indtægter på
42.726 kr. – hovedsageligt
fra kontingent og bogsalg i
både 2021 og 2022. Ud
gifterne på 23.721 kr. blev
for en stor del udgjort af
trykkeudgifter og udsendel
se af Stenomusen samt be
styrelsesmøder og med
lemsarrangementer.

Overskuddet inkl. renter og 
kursregulering af værdipapirer 

endte dermed på 20.513 kr., 
hvilket resulterede i en egen
kapital på 149.002 kr.

Revisoren roste kassereren 
for et godt og overskueligt 
regnskab, som herefter blev 
godkendt.

4. Eventuelle forslag
Der var ikke indkommet for
slag.

5. Fastsættelse af kontingent
Bestyrelsen foreslog kontin
gentforhøjelse gældende fra
2025:

Enkeltmedlemskab stiger 
fra 200 kr. til 220 kr. årligt

Parmedlemskab stiger fra 
300 kr. til 330 kr. årligt

Institutionsmedlemskab 
stiger fra 300 kr. til 330 kr. 
(minimum) årligt

Som begrundelse for stig
ningen blev anført ønsket om 
at afholde medlemsarrange
menter, et  dalende salg og 
udlån af ebøger samt ikke 
mindst stig ende portoudgifter 
til udsendelse af Stenomusen 
og boggaver. Det blev des
uden pointeret, at det var før
ste stigning i mange år.

Fra forsamlingen blev det 
foreslået at lade medlemmer
ne selv afhente Steno musen 
og boggaver på museet og 
derved spare en væsentlig 
portoudgift. Det blev imøde
gået fra bestyrelsen med ar

gumentet om, at en stor del af 
medlemmerne ikke bor i nær
heden af museet, og at disse 
også har krav på at få noget 
for deres kontingent. 

Forslaget om nye kontin
gentsatser blev vedtaget.

6. Orientering om aktivite-
ter på Science Museerne
Museumsdirektør Bent
Lorenzen takkede for for
eningens engagement i muse
et, særligt i forbindelse med
feriearrangementerne, og un
derstregede, at gennemførel
sen af disse er  meget afhæn
gig af de frivilliges indsats.

Derefter orienterede Bent 
Lorenzen i punktform om ar
bejdet på museerne:

Det kræver en indsats at få 
unge formidlere meldt ind og 
til at deltage i arrangementer 
– måske er der ikke gjort op
mærksom nok på dem?

Mange har gerne villet be
søge Ole Rømer Obser va
toriet efter åbningen sidste år. 
Arbejdet er desværre ikke 
helt færdigt – bl.a. er hytterne 
ikke i den kvalitet, man hav
de forventet. Lige ledes har 
der været problemer med det 
nye teleskop. 

Tidligere har museet kun
net vise gode regnskaber, 
men ser fremover mod et 
 underskud, bl.a. grundet en 
del ansættelser.
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Der er generelt et godt samar
bejde med universitetets in
stitutter. Efterårs ferien vil bli
ve et samarbejde med CORC 
– om at genfange CO2.

Når Aahus Universitet in
viterer unge på besøg, kan 
museerne hjælpe med at give 
noget andet til de ca. 90%, 
som  ikke er specielt inter 
esseret i det  enkelte fakultets 
fag. Et museumsbesøg kan 
skabe en bredere interesse for 
universitetet med henblik på 
at tiltrække studerende frem
over.

I Væksthusene arbejdes 
hen mod skiftende udstillin
ger. På Steno Museet er der 
planer om fornyelse af udstil
lingen Verdensbilleder. For 
alle udstillinger gælder, at det 
er svært at nå ‘ned’ til det ni
veau, som er målet – nemlig 
6.7. klassetrin.

Til hjælp med den daglige 
ledelse på museerne er for
midlingschef Ella Pal dam 
blevet udnævnt til sous chef.

Offentlige Foredrag i Na-
tur videnskab er for nylig 
 blevet en del af Science Mu
se erne. Herved styrkes den 
samlede formidling, uden at 
det berører museernes økono
mi, idet OFN sponsoreres af 
Carlsberg fondet.

En længere debat om OFN 
kontra Folkeuniversi tet et ud
spandt sig, hvorefter forsam

lingen takkede for grundig 
information.

7. Valg til bestyrelsen
På valg var Jesper Schou
Jørgensen og John Frentz,
som begge blev genvalgt.

De 2 medlemmer udpeget 
af Science Museerne er for 
det kommende år Hans Buhl 
og Ole Eggers Bjælde.

8. Valg af bestyrelses-
suppleanter
Begge suppleanter – Jesper
Matthiasen og Ole Sonne,
som også er formand for
Stenoselskabet – Medicin
historisk Selskab for Fyn og
Jylland – blev genvalgt.

9. Valg af revisor og
 revisorsuppleant
Revisor Knud Erik Søren sen
og revisorsuppleant Bjarne
Toft blev genvalgt.

10. Eventuelt
Intet.

Dirigenten takkede for god ro 
og orden og overgav ordet til 
formanden, som afsluttede en 
stille og rolig generalforsam
ling.

Efter generalforsamlingen 
var der en spændende rund
visning i Væksthusene ved 
for midler Asta Jessen.

John Frentz
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